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TURISME 
El passat 14 d'agost es celebra a 

Ripoll la inauguració de la "XI lixpo-
sició de Cartells de Turisme, Trans-
port, Menús d'Hosteleria, i Banca", 
amb rassisténcia del Director Gene
ral de Turisme de la Generalitat, Sr. 
Ramón Bagó i representacions deis 
Ajuntaments del Ripollés i de la 
Cerdanya, els quals sostingueren un 
intercanvi d'impressions sobre la si
tuado del Turisme a les dites comar
ques. Es digué que la problemática 
turística a les comarques muntanyen-
ques está marcada per la manca de 
coneixement de tot el referent a 
Tesqui i per la falta de promoció. 

Un altre factor imporlant son les 
dolentes comunicacions tant amb e! 
nucli de Barcelona com amb Frant^a. 
(nucli de Montpelier). També es co
menta la problemática deis anonie-
nats ''Ajuntaments Tun'stics" (pro
blema de tots els indrets turistics 
tant a la platja com a la munlanya) o 
siguí, aquells municipis que multipli
quen en époques de vacances o en 
caps de setmana la seva població, 
amb els consegüents problemes de 
manca de servéis que aixó provoca. 
S'apuntá la conveniencia de muntar 
a la comarca una Hscola Professional 
d'Hosteleria. Quant a la *'Coniunitat 
Turística del Pirineu", endtat que ha 
passat per diferents alternatives al 
llarg del temps, es digué que s'está a 
Tespera de la "Comunitat Turística 
de la Costa Brava" (entitat de les 
mateixes característiques, encara que 
amb diferencies quant al lloc d'actua-
ció) presentí els seus eslatuts, que ja 
están molt avangats, per tal d'ade-
quarlos i comeni^ar a funcionar en la 
promoció del Turisme; de totes ma-
neres cal remarcar que aquesta enti
tat contará amb la participació del 
sector privat i també del sector pú-
blic, principalment deis Ajuntaments 
afectáis. 

El Director General de Turisme en 
les seves intervencions no dona cap 
alternativa concreta i va incidir varíes 
vegades en que el criteri de la Gene-
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ralitat és que el mateix sector (Hote-
lers, Comerciants. etc) ha d'erigir-se 
en protagonista i per tant el que ha 
d'ímpulsar i promocionar el Turisme 
amb el suport de l'Administració, 
Tambe anuncia la intenció de confec
cionar un Mapa Turíslic de Catalu
nya i d'una Oficina d'lnformació ais 
punís d'cntrada ai Frincipat (ais b'-
mits de Lleida, a la Frontera amb 
Frunza i d'altres). El Vicepresident 
de la Diputació de Girona oferí la 
col.laborado de la Corporació en la 
restauració de monuments dins la 
campanya que es duu a lerme a les 
comarques i el Director General 
apunta la idea de fer una altra reunió 
en el fulur amb un temari mes con-
cret i oferí la col.laboració del seu 
deparlament a tots els municipis de 
les comarques. 

Aquesta és la informado que hem 
obtingut per mitjá de la Revista "Hl 
Ripollés". Sabem també que va assis-
tir-hi PAlcalde de Puigcerdá. Tota ve
gada que RUFACA ha pulsal Topi-
nió i els interessos turístics de la Cer
danya mitjan^ant una taula rodona 
en la que foren protagonistes repre-
sentants de diversos gremis i algunes 
persones relacionades amb el sector 
i sense prejudici del que els propis 
gremis tinguin que dir, volem avaní^ar 
alguns comentaris: 

Primerament ens sembla que, 
d'acord amb el criteri de la Generali-

ifMffffffffffff^^ 
tat, tractar problemes sectorials sense 
comptar amb els propis interesstas i 
sense coneixer els seus plantejaments 
(motivacions, interessos, etc.) i ob-
jectius a curt, mig i llarg termini, és 
una pura fonnalitat sese cap mena de 
profit. Aquesta mena d'actuacions 
teñen d'anar de baix a d'alt i no vice
versa. L'Administració té que recol-
;;ar i afavorir els programes d'actua-
ció del sector i executar els projectes 
que sobrepassan l'iniciativa privada, 
pero sense desbordar-la. Comprenem 
perfectament que Tinterés de la reu
nió fou encelar i promoure un diáleg, 
pero cal no oblidar els veritables sub-
jectes actius del Turisme. 

Cal teñir cura que els problemes 
del turisme de munlanya teñen enti
tat propia i no poden ésser per mes 
temps subordináis ais interessos de !a 
Costa Brava, entitat turística amb la 
que cal parlar de igual a igual i no 
com el parent pobre que cal arrose
gar (per a ells) o com a convidats de 
pedra que van a recullir una almo'ina 
(per a nosaltres). 

Cal defugir tota política turística 
de d'all a baix que ni és representa
tiva del sector ni Tafavoreix en tota 
la seva extensió, beneficiant regular-
ment a unes minories en perjudici de 
la major part. com ha pogut experi-
mentar-se amb eUfamós Patronal o 
Comunitat Turística del Pirineu Giro-
ní. 

No creguem que el Ripollés tingui 
que portar la veu cantant en aquesta 
temfica sectorial, ja que la Cerdanya 
té moita mes entitat turística que la 
comarca germana. Hem d'adoptar 
una actitul molt mes progressista, 
mes dinámica i mes diligent en 
aquest camp, per tal de no ser arro-
segats ni per la Costa Brava ni peí 
Patronal Turístic del Pirineu Gironí 
ni per Factitut mes overta i dinámica 
de la gent del Ripollés, dones la Cer
danya ha d'ésser capdevantera en 
aquest terreny. Mafauradament en ía 
Siderometalúrgia, en el Textil i en al-
tres camps no podem pensar en cap 
mena de protagonisme respecte a Ri
poll, pero tampoc hem de cedir en 
les poques coses en que som els veri-
tables subjectes actius. La propera 
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reunió anib el Director General de 
Turisme tindria que celebrar-se a 
Puigcerdá i el protagonisine de la 

sübem fer les coses com cal i no ens 
deixem prendre Tiniciativü hegemó-
nica que ens correspon. 

Hsperem que la convocatoria que 
s'encümená al C.l.T. serveixi per ini-

mateixa corresponl a la Cerdanya si ciar una dinámica que, aquesta reu

nió de Ripoll, amb la presencia del 
Director General de Turisme, acaba 
de remarcar la importancia i la neces-
sitat de que sigui empresa sens cap 
mena de demora. 

X.B. 

CRUZ ROJA ESPAÑOLA informa: 

Durante e! mes de Agosto se han llevado a efecto las 
tradicionales actividades que la Asamblea de la Cerdanya 
viene desarrollando en la Comarca y cuyos resultados 
han sido francamente satisfactorios. 

Hn primer lugar se trasladó a esta Villa de Puigcerdá 
el Equipo Móvil de Donantes Altruistas de Sangre de la 
Institución, instalándose en la Plaza Santa María. Por la 
tarde anterior al día de la extracción de sangre, se efec
tuó una conferencia - coloquio en la Sala Parroquial a 
cargo del Dr. Enric CONTRERAS. durante la cual se 
proyectaron películas concernientes a la importancia 
que representa la transfusión sanguínea, así como se 
puso de relieve la necesidad de inculcar a la sociedad 
la predisposición de toda aquella persona que pueda do
nar sti sangre, precisamente en estos tiempos que tanta 
escasez se hace notar en todos los Hospitales. 

Durante la mañana de la extracción, se obtuvieron 55 
donaciones, o sea, 55 bolsas de 400 ce. cada una, que, 
con las de los años anteriores ya se dispone en la Asam
blea de la Cerdanya de 238 donantes altruistas, los que 
se hallan clasificados por sus grupos sanguíneos corres
pondientes en el fichero que obra en poder del Senúcio 
Permanente (Tel. 88 05 47) atendido por los Soldados 
Socorristas del Destacamento Militar'de ta Asamblea y 
que, tan pronto como es requerida la localización de un 
grupo determinado de sangre, la dirección del Hospital 
de la Villa sabe que. solicitando a CRUZ ROJA los do
nantes necesarios para atender cualquier urgencia, sin 
pérdida de tiempo se pone en funcionamiento el siste
ma permanente establecido, tal como ya se ha venido 
demostrando en repetidas ocasiones para atender las ur
gencias producidas en el Hospital. 

También se lia llevado a efecto la tradicional FIESTA 
de la BANDERITA, de cuya recaudación se ha logrado 
el siguiente resultado: 
En pesetas 405.126,00 
En francos 765,30 

Sirvan estas líneas para, que a través de RUFACA, 
agradecer a todos cuantos con su colaboración han teni
do a bien ayudar a conseguir resultados tan positivos y 
que a decir verdad, servirá para ir mejorando en lo posi
ble todos y cada uno de los servicios que esta Asamblea 
tiene establecidos y que viene desarrollando día a dia. 

Puigcerdá, 30 agosto 1980 

í 
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actualitat 

EL PLE DEL MES D'AGOST 

Després del parente&i del mes de juliol 
el propassat dia 22 d'agost va teiiir lloc el 
pie correspünenl a dil mes. 

En primer lloc el Sr. Alcalde va informar 
que el Sr. Pérez de Rozas havia demaiiat 
Texcedéncia per tres mesos per motius par-
ticulars, excedencia que 11 havia esíat con
cedida. Seguidament es va passar a !a lectu
ra de Pacta del pie anterior (pie de] mes de 
juny). 

ORDREDELDIA 
Primer punt: El primer punt de l'ordre 

del dia va tractar de l'aprovació del mani-
fest resultan! de la reunió d'akaldes que va 
teñir lloc a Puigcerdá el dia 29 de juny 
(véure RUFACA número 30). El Sr. Alcal
de va ilegir el manifest i aquesl va ser apro-
vat per unanlmitat, 

Díns aquest mateix apartat el Sr. Batlle 
va informar que s'havia denianaC audiencia 
al Presldent de la Generalitat per tal de ier-
li arrivar tot el que s'havia parlat a la men
cionada reunió de batlles, Tol seguit es va 
Ilegir una carta del President en la que mus-
trava el seu desitg de fer Pentrevisia pero 
que aquesta es tindria que ajorna fins al 
mes de setembre. 

Segon punt: El dia 2 I de juliol segons va 
inlbriiiar el Sr, Batlle va teñir lloc a Barce
lona una reunió de batlles de caps de co
marca amb el conseller de Governació de la 
Generalitat, per tal de tractar de la cons-
trucciü de la federació de municipis cata-
lans. El Sr. Batlle dona lectura a Pacta de 
la reunió. Acta que per la seva longitud no 
püdem reproduir lolalment. Tan sois re
marcaren! que la conclusió final a que es va 
arribar a dita reunió va ser la constitució 
d'una gestora que comencésels treballs per 
elaborar els estatuts de la Pederacio, 

Lt Sr. Batlle va exposar al pie si s'estava 
d'acord en formar part d "aquesta federació 
punt que va ésser admés per la lotalitat deis 
regidors. 

Tercer punt: Aquest punt tracta de 
Paprovació per part del pie de la peticíó 
que es tindria que fer a la Diputado i a la 
Delegado de cultura per tal d'arreglar el 
Pont de Sant Martí i el Pont del Soler, que 
es troben en molí mal estat. La petició va 
seraprovada per uiianimitat. 

Quart punt: El Sr. Batlle informa de que 
es té que anornenar un representant de 
Pajuntament que faci la tasca d'enlla^ entre 

Pajuntament i l'equip redactor del pía co
marcal d'urbanisme. Després d'unes quan-
tes observacions del carácter que té que te
ñir aquest representant queda ciar que la 
seva missió es sinipleinent d'enllac i que les 
decisions passaráii peí pie. El Sr. Batlle pro
posa que el representant siguí anomenat 
per la comissió d'urbanisme i el Sr. Fran-
cesc Turiera proposa com a representant al 
ponen de la comissió Sr. Josep Peitx. pro
posta que es acceptada per la totalitat deis 
regidors. 

Cinqué punt: Resolució del expedient 
de ruina de la casa situada al número sis del 
carrer niajür. Aquest punt ja havia sortit en 
un altre pie pero davant la contradicció 
deis informes tccnics es va decidir demanar-
ne un altre per sortir de dubtes. La situació 
era la següenl: deis quaire informes técnics 
demanats dos d'ells qualificaven la casa 
com a ruinosa i els altres dos consideraven 
que no era necessária la seva demoÜció sino 
que les deficiéncies es podien reparar fácil-
ment. El Sr. Batlle va exposar que era im-
possible ajorna mes el problema i que 
Pajuntament devia deflnir-se en un sentit 
o en un altre, El Sr. Francesc Turiera va 
proposar que es fessin votacions secretes i 
el resultat de les mateixes va ser el següent: 
un vot a favor de considerar la casa en rui
nes, vuit vots en contra i dos vots en blanc. 

^ f lA Ô  LLET D'ALTA WIUNTANYA 
ESTERIUTZnon 

LA TROBAREU A TOTES LES BOTIGUES DE 
LA CEROANYA EN BOTELLA DE LITRE I MIG 

C E R D A N Y A PUIGCF.HÜA 
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actualitat 
Sisé punt: Anümenainent del Pendonis

ta per la procesó de la Verge de la Sacrislía. 
Va quedar anoinenal el ballie de Meranges. 

iNFOKMt DE LÍISCÜMISSIONS 
El Sr, iíatlle informa que referen! al pía 

d'obres i servéis de Catalunya ha siguí con
cedida una subvenció d'aprüxiniadanieiit 
nou milions de pesseles per arreglar i posar 
en Lundieions la instal.lacio d'aigua. \L\ Sr. 
Büsom llegeix un ampli informe de la comi-
ssió de governació en el que es posa de nia-
nifest la disbauxa de circulació i ordre pú-
blic que ha liagul aquest esUu. Laconiissió' 
proposa que s'obrí un eoncurs per cobrir 
places de guardia niuiiicipal i demana que 
les [nuiles que es posan es cobrin. Ln resum 
podriem dir que la coniissió demanava una 
mica mes d'autorltal per tal de inantenir 
Tordre en el poblé. 

El Sr. Josep Pettx informa de la conüs-
sió de Servéis. LV\juntanient va rebre la vi
sita de la comissió de veins de la Colonia 
Simón que demanaven l'aigua potable. 
Apart d'aixó els veins van exposar a rajtin-
lament tota la seva probleniátii:;' i el seu 
dcsilg d'anar-se integrant en el poblé i de 
disposar deis mínims servéis, Els regidors 
varen aprovar un pressupost de quatrecen-
tes mil pessetes per tal de fcr la instal.lacio 
d'aigua potable a la Colonia Simón. 

El Sr. Caries Canes parla en ntnn de la 
comissió de cultura, sobre Tescola munici
pal d'.'\rts i Oficis. El Sr. Joan Descarga al 
marxa de Pescóla va deixar coin a sustituís 
seus a dos .\icots, sustitucio que devia ser 
aprovada per rajunlanienl. El Sr. Caries 
Canes continua informant sobre l'anipli 
düssier que Pescóla havía cnviat a Pajuiila-
nient, en el que es recollien toles les acli-
vjtats dudes a lerme per Pescóla durant 
aquests dos anys de la seva existencia. Per 
un altra banda lii han tota una serie de fac
tures de coses adquirides peí Sr. Joan Des
carga el qual va demanar el reintegranienl 
d'aquests dlners que pujen un total de cin-
quanta quatre mil pessetes. 

Els dos nois que poten ara ['escola van 
teñir lambe una entrevista anib la comissió 
de cultura i van exposar els seus projectes 
que serien tirar endavant Pescóla i sobreiot 
fer una pronioció escolar de cara a Phivern. 
Per un allra banda demanaven catorce inen-
sualitats de vint mi! pésetes i Pinipori de les 
matricules llns arrivar a seixanta mil pesse
tes. Davant aquesta informacio el Sr. Balile 
va expüsar que Pescóla devja continuar 
pero que Pajuntament devia saber amb cer-
tesa els gastos que representaría i va dema-
nar que la comissió de cultura traclés a 
fons la qüestió amb els afectáis i en un 
próxini pie es decidiría definitivament com 
devia-continuar Pescóla, El Sr. Josep Petix 

va proposar que a partir u ara I ajuntaineni 
portes un control efectiu de Pescóla. 

El Sr. Fullana, va explicar que el desitg 
de tornar a teñir una emissora comarcal, es 
de moment ímpossible de dur a terme 
dones existeix un decrcí que proliibeix la 
instal.lacio d'emissores d'aquesl tipus. Mal-
grat abíó sembla ser que hi ha bastant con-
fusió amb aquesta llei i va proposar que de 
totes manercs es fes una sol.licitud per 
montar Peniissora i a veure que pussava. 
La proposta va ser acceptada. 

MOCIONS.SÜCIALISTES 
El grup socialista va presentar en el torn 

de precs i preguntes dues mocions. 
La primera feia referencia a la denegació 

per part del ministeri de Sanitat i Seguretaí 
Social de la subvenció que s'havja solicítat 
per tal de construir un anexe a Phospilal en 
el que cslarien les persones de la tercera 
edat, i per un altra banda aquest anexe fa-
ria també la fimció de dispensari general. 

El grup socialista exposava que degut a 
la necessiíal que és tenia d'aquesl anexe es 
fessin gestions amb la delegació del Ministe

ri de Trehall i atnb la conselleria de Treball 
d¿ la CJeiieralitai per lal de pudci aconse-
guir d'alguna in.aneía la construcció 
í.t"aquest anexe. 

La segona mocio tractava del problema 
que repiesentarú aquest curs escolar la im-
possibilitat d'escolarilzar a uns 40 nens de 
preescolar degut a la manca de professorat, 
dones el minisieri no ha anipliat los places 
de príd'essors de preescolar. En quan a For-
rnació l'rofessional lia estat iinpossible am
pliar les especialitats que es i'eien el propa-
sat curs pe] mateix problema: el ministeri 
lio lia creat noves places de professorat, 

Els regidors socialisies proposaven a la 
seva niüció que es fessin gestions per lal de 
que el Ministeri d'Educació i la Conselleria 
d'Educació de la Generalitat anomenin els 
professors necessaris per tal d'ampliar la 
formació professional i per tal de no deixar 
nens de Preescolar sense escolaritzar. 

El pie va finalitzar amb l'acord per part 
de lots els regidors de que es portessin a 
terme totes les gestions proposades peí 
grup socialista. 
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A MARTINET, REUNIÓ 
D'ESTIU DELSG.A.P. 

- ^¿/t^-GRUPSDEL'ALTPIRINEU-^li^ 

i? 

El passat 9 d'agost tingué lloc a Marti-
net una trovada deis Grups d'Estudis de 
TAk Pirineu, per tal de donar informació 
deis treballs realitzats: Llibre iilanc/Vo-
lum I de la Cerdanya (conjuntament amb 
rinstitut d'Estudis Ceretans i amb el suport 
económic de la Caixa de Catalunya); la 
legislado de muntanya -fent referencia de 
que molí probablemenl a fináis d'any es 
disposará d'iina publicació del CEOTMA 
(Ministeri d'Obres Publiques) que reculli-
rá la prodúcelo legislativa deis paisos eu-
ropeus sobre Palta muntanya. amb estudis 
específics sobre diverses alternalives i 
análisi partieularit^ats per ¿ones dinlre 
rámbit territorial espanyol, que pot cons
tituir un estudl básic per a l'adopció de re-
solucions poh'tiques i ajudar a contrarrestar 
la püposta de PICONA, que es considera 
inaceptable, de Llei General de Muntanya. 

També s'informá deis estudis realitzats en 
vers POrdenació del Territori a PAlt Pirineu 
constltuiís per ['informació básica o estruc
tural, l';jnátisi de les árees funcionáis i les 
proposles concretes d'actuació elevades a la 
Conselleria Política Territorial i O.P, de la 
Generalitat coni a conclusions obtingudes 
draques! trehall (eixos viarls. política de 
neu, zones de ptotecció turística, etc) i 
s'espera que properanienl podran ésser pu
blicáis i posats a Pabast deis pirinenCs i de 
les seves institucions, el mateix que'l Llibre 
Blanc de la Cerdanya que es preveu podra 
presentar-se al públic al vollant del mes 
d'octubre. 

Tot seguit foren tractades altres qües-
tions d'actualitat, principalment les referi-
des a la Llei Agrícola de Muntanya, a les 
adhesions ais G.A.P. a nivel! personal i ins
titucional i a la seva organítzació i progra
ma d'actuacions. Es proposá fer una pre-
sentació de la referida Llei Agrícola de 
Muntanya a les diferents comarques, a ser 
possible en els mesos de setembre i octubre 
per tal que les persones del sector tinguin 
¡"informació necessária sobre el tema i pu-
guin valorar les aventatges que pot suposar 
per a la seva activitat a la vegada que una 
orientació fiable de cap on s'encaminen les 
propostes de política agraria de les nostrcs 
comarques. 

Dins el darrer aparta! s'informá de les 
actuacions de la passada temporada com a 
complemen! de la reunió de Pont de Suert 
i es manii'esiáel sentiment expressat per 
diversos membres de donar un nou giro or-
ganitzatiu i t'uncional ais grups, partint de 
la constatado deis resultáis assolits i de 
l'implantació a les diferents comarques piri-
nenques. Per tant, s'intenla anar a una es-
iructuració comarcal sense renunciar a la 
regional, mes operativa fins el present- do-
nanl mes possibilitats de participacic ais 
Partits i particularment al seas militants 
dins l'estructura deis G.A.P. i així mateix 
a les institucions i Ajuníaments que vulguin 
col.laborar. A la vegada es preten aconse-
guir una difussió mes asequible a la pobla-
ció en general de les finalitats i els treballs 
deis Grups d'Estudi de PAlt Pirineu. inten-
fant Pedido d'un Butllelí inforniatiu i do-
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nant mes ressó ais projectes per mitjá deis 
Grups Comarcáis per tal d'arrivar mes di-
rectament a la poblado pirinenca i de recu-
llir aUi mateix la seva problemática i les 
seves aspiracions que puguin ésser objecie 
d'estudi i d'un tractament generalitzat. 

La parlicipació s'eslructurará a dos ni-
vells, Eiiitjan^ant Padscripció personal ais 
blocs territoriais (Grups comarcáis) i -els 
que tinguin especial interés- a!s blocs téc-
nics (Grups de treball sectorials). preparant 
per a primers de] nou any una Assemblea 
General deis G.A.P. on es donará lloc a la 
nova estructuració i a la nova tínia d'actua
ció, a tüts els nivells. Es tractá, lanmateix, 
de donar eos a una Secretaria que permeti 
una millor conexió interna entre els grups 
comarcáis, organitzar un arxiu otlcial deis 
estudis realitzats a disposició de tots els 
membres, i de que a la propera reunió de 
seguinient de Porganització comarcal, que 
tindrá lloc a Llavorsí a Poctubre vinenl 
s'andmenará una Comissió per a preparar 
PAssemblea General. 

Finalment es designa un responsable 
de Porganització a Cerdanya. s'establiren 
els tractaments a donar a diferents assum-
ptes de trámit, notes de premsa. etc, A la 
nit es celebra un acto overl a Lies per tal 
d'informar de la Llei Agrícola i tot seguit 
es fé acampada al Refugi de Cap de Rec 
pels que allí restaren. 

Esperem que la nova etapa d'cxpansió i 
apropament ais pirinencs permeti Pesiruc-
turaciü a la Cerdanya d'un Grup el mes 
ampli possible pero, principalment. colie-
sionat i fructífer. que contribueixi a enlai-
rar els esperits i a treballar per un futur mes 
consequent amb els nostres anhels. Donat 
que tot poblé té les liéis i els governants 
que es mereix. els cerdans hem de fer el 
neccssari per meréixer un futur amb liéis 
justes i profitoses i amb dirigenls propis, 
nascuts de la generositat i Pentrega al nos-
tre poblé. 

Erancesc Xavier Bosoni 

i;i.sflRT 
Restaurant tipie de muntanya 

Escudelld i carn a la brasa 

Tel. 880.662 

BOLVIR 

La Molirta 
HOSTAL COMPLETAMENTE EQUIPADO 

DE 40 A 50 PLAZAS, SE ALQUILA O VENDE 
SITUACIÓN INMEJORABLE 

CERCA ESTACIÓN FERROCARRIL 
INTERESADOS LLAMAR MAÑANAS DE 8 A 3 

AL TELEFONO; 325 42 46 

S'OFEREIX PROFESSORA 
D'E.G.B. I DE CÁTALA DE la. ETAPA 

PER DONAR CLASSES PARTICULARS 
TOT L'ANY 

SRTA. ROSA M. PUIG OLIVE 
TEL. 88 07 78 PUIGCERDÁ 

J 

f RIVEROLfl 
NumisTnátk 

JOSÉ ANTONIO, 50- 1er. 
TEL.: (972) 88 08 49 

MONEDES 1 MEDALLES 
PER ACOL.LECCIO 

PUIGCERDÁ 
(Girona) 
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La Festa de l'estany, fue una vez 
más, desgraciadamente, una muestra 
ya cotidiana de lo que pasa con las 
fiestas en Puigcerdá. Y es que una 
vez más nos tendríamos que referir 
a aquellos aspectos que se han con
vert ido en tópicos para todos noso
tros, como son la falta de participa
c ión, colaboración, interés, etc. y 
acabaríamos resumiéndolo todo con 
un "que hi f a rem" y un amén final 
de puntual ización. 

EL MOSQUEO DE L A " V E L L A 
Seguramente lo estará. Y no pre

cisamente, porque no se le ofreciera 
una fiesta digna. Esta no es la cues
t ión . La festa de l'estany, es quizá 
una de las fiestas que siguiendo una 
t radic ión, ha plasmado en Puigcerdá 
una celebración que ofrece una belle
za característica y una plasticidad, si 
ustedes quieren bastante def inida. 
NoL El mosqueo de nuestra " V e l l a " 
debe ir por o t ro lado, al observar que 
en Puigcerdá celebramos una fiesta, 
si es que la celebramos, a la que asis-

FESTA DE L'ESTANY 80 
LA VELLA DE L'ESTANY 

"MOSQUEADA" 

t imos como espectados de algo ajeno 
como si fuera lluvia caida del cielo. 
Perdónenos buena Señora, pero es 
que esto también debe formar parte 
de la t rad ic ión. 

C A R R O Z A S 
La cabalgata de carrozas fue un 

signo más este año de la necesidad 
de part icipación por parte del pue
blo. Hemos de estar agradecidos a la 
labor de los que trabajaron para que 
hubiera una cabalgata, pero hemos 
de ser conscientes del deseo que 
todos tenemos de una cabalgata más 
amplia y mejor enriquecida de conte
n ido. 

Recogiendo ideas y sugerencias 
podríamos apuntar aquí que quizá se 
conseguiría una mayor motivación si 
se crearan unas premios destinados a 
las mejores carrozas o bien si se reali
zaran por agrupación de sectores o 
calles. Sin embargo, no se trata de 
encontrar posibles medios sino de 
sentirnos todos motivados a la part i
cipación si es que de verdad la fiesta 
tiene algún sentido para todos noso
tros. 

Hasta cuando seguiremos haciendo 
el "car roza" . 

LA CASA CONSISTORIAL 
El Ayuntamiento por su parte se 

l imi tó a realizar su programación ha
bitual siguiendo una característica 
tradicional y dejando constancia de 
su falta de imaginación. Si bien hay 
que tener en cuenta que pocas son 
las sugerencias que habrá recibido 
por parte de la población o entidades 
hemos de insistir que el Ayuntamien
to debe preocuparse más por abrir 
canales y vias de part ic ipación. Por
que a este paso llevamos el camino 
del rosario de la aurora, 

F O C S I C O M I A T 
Los fuegos artificiales fueron 

como siempre el co lofón de la fiesta 
antes de la verbena y parece ser que 
como siempre gustaron. Hubo algún 
que ot ro susto por la sorprendente 
traca que dejó i luminado en un ins
tante l'Estany pero que resultó ser 
una beíla muestra. 

Hemos de esperar y desear que la 
próxima fiesta sea, al menos, un paso 
más hacia una mayor part icipación 
colectiva. Es más que seguro que de 
aquí al año que viene se habrá pasa
do el mosqueo a nuestra querida 
"Vel la de l 'Estany". . . y de verdad, 
que poc jesta hacerla fe l iz . 

M.R. 

VIAJES EXCURSIONES 
BILLETAJE AVIÓN - BARCO - TREN 

Reser\as hoteleras . . . y una amplia gama de viajes 
INFÓRMESE EN: 

VIAJES BAIXAS, S. A. 

V 
C/. Victoria, 2 (TOURING)-Teléfono 88 06 02 PUIGCERDÁ {Girona) 
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QUELLE 
CERDAGNE 

POUR DEMAIN? 

Compte rendu du débat qui a eu lieu le 
16 aoüt 1980 á Saillagou5e. 

Organisé par rAssociation Culturelle de 
Lio, ce débat s'esl tenu devant une assem-
blée importante, 200 personnes pour le 
moins se pressaient dans la salle et un grand 
nombre d'autres ayant dü repartir faute d'y 
trouver place. Cet engouement populaire 
est significatif d'un é(ac d'espril nouveau et 
demontre s'il en était encoré besoin l'inté-
rét croissant attaclié á ees problémes. 

Les personnes invitées á prendre la paro
le étaient, dans Tordre de leurs inlerven-
tions: M. BECAT de TUniversité de Per-
pignan, M. Smets, chargé de cours a PUni-
versilé de Liége, M, Bassou)s, membre de 
la commission nationale de i'environement 
M. Doutres Président de b Fédération de 
Chasse des P.O.. M. VVursteisen, membre 
du comité de liaison puur renvioronne-
ment du Roussillon - Architecte -. M, l*ülle-
rin Président de PAssociation desjournalis-
tes el écrivans pour la protection de la 
nature ei de TenvironnenietU. 

Monsieur BECAT, auteut comnie clia-
cun le sait d'un remarcable ATLAS écono-
mique de Catalogne Nord, a présente les 
différentes fluctuations de la population 
cerdane pour les secteurs (ertiaires et agri-
coles et analysé leurs causes. II a insiste sur 
le danger que représentail, pour Tavenir 
économique de la Cerdagne, Tentrée de 
TEspagne dans le Marché Conimun: an-
nexion puré et simple du secteur hótelier et 
touristique, ímpact enorme dans la domai-
ne de t'immobüier gráce a un affiux de ca-
pitaux venus de la Catalogne Sud province 
la plus riche de PEspagne. C'est au cours 
de cet exposé qu'ont eu lieu des failsre-
grettables qui ne font pas honneur á Icur 
auteur: gestes obscénes, siiiiulacres de tir 
au fusil contre Monsieur Becal', menace de 
viotences envers des auditeurs ne deman-
dant qu'une chose: le silence. II est bon de 
preciser que les propos de Mn. Hecat nVai-
ent aucun caractére diffamatoire et qu'au-
cune personne ni commune n'etait special-
ment nommées. Pour cetle raison il est sur-
prenant de noter combien épidermiques 
ont été quelques autres reactions. D'ailleurs 
Porateur donnait régulierement les sources 
de ses informations. 

Monsieur Smets füt Pauteur d'un exposé 
dont la ciarte, Phumour et la concisión tin-
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rent Passistance en haleinc. Son theme élail 
principalemenl la législation francaise de la 
montagnc. 11 énumérait ainsi nombre de 
possibilités permetlanl aux communes de 
proteger certaines zones remarcables en de-
hors des cadres les plus Lonnus que sont les 
l*arcs Nationau?;, regionaux ou les Reserves 
naturelles. 

Ces formules qu'il est bon de connailrc 
sont: 

Les /ones pilloresques: créés aprés 
enquéte publique elles permctlent une pro
tection sans qu'il soil néccssaire d'adopter 
un plan d'occupation des sois. 

Les zones a proteger en raison de la 
qualilé de leur paysage a Pintérieur des-
quelles des iransferts de droits de construi
ré peuvent s'operer pour niieux proteger le 
paysage et regrouper les constructions sans 
léser les propriétaires terriens. 

Les zones d'environnement protege 
dans lesquclles Poccupation et Putilisalitm 
des sois est soumisc á des prescriptions ar-
chilecturales ei des regles particuliéres sans 
qu'il süit nécessaire d'établir un Plan d'Oc-
cupation deis Sois. Elles sont creces en vue 
de proteger Pespace rural, les activités agri-
coles et les paysages. La decisión esl prise 
par le Préfet aprés avis des Conseils nnmici-
paux intéressés, 

Monsieur Bassouls a ensuile p'ris la paro
le. Plutól que de revenir sur des considera-
tions légales déjá exposécs. et sur les motiís 
pour lesquels il serait heureux pour la Cer
dagne entiére que soienl créees des Reser
ves Naturelles. il a préféré évoquer les joles 
saines que procurcnt a ceux qui savenl re-
gardcr et écouter attentivament. une nature 
vierge ou pour le moins intelligenmmenl 
gérée. 

En temps que Président la Fédération 
Départameniale de Chasse. Monsieur Dou
tres a demontre ensuite, chiffres á Pappui 
que les nolions de chasse et de protection 
n'étaieiit pas du tout antagonistes ou in
compatibles. Les droits legitimes des chas-
seurs étaní respectes, pourquoi ne pas envi-
sager des zones dans lesquelles la nature 
serait proiegée? Cetie formule qui, lojn xle 
nuire ou de porter atteinte á qui que ce soit 
permettrail plCitol une reconstilution pro' 
gressive d'un reservoir d'oú essaimerait plus 
tard des espéces ayant retrouvé des condi-
tions favorables de reproduction? 

Se basant sur la réussite obtenue dans 
d'aulres résen'es naturelles, Maitre Delmas 
put ainsi donner des précisions útiles el 
bien documentées. 

Monsieur Wurtensejn par un choix judi-
cieux de diapositives a demontre que, pour 
ce qui esl de Purbanisme de la Cerdagne 
Espagnole n'avait ríen á envier á la Cerdag
ne Fran<;aise qui est en train de battre des 
records d'anarchie architecturale. Un chif-
fre a reteñir: 5 par 100 seulment des per-
mis de construiré franjáis transitent par des 
architectes contre 100 par 100 pour les 
permis espagnols. 

Aulre inter^'ention retnarquée: celle de 
Monsieur Pellerin. Avec passion el éioquen-
ce celui-ci nous f it part d'expériences réali-
sées et réussies dans les .Mpes particuliére-
ment celle d'un village de Savoie qui a su 
s'organiser el prendre en main sesdestinées 
creer sa propre station de ski, la gérer et... 
en profiter. A la queslion tendancieuse 
d'un auditeur deniandant combien de per
sonnes assises á Pestrade élaient cerdanes, 
Monsieur Pelerin se fií un plaisir partagé 
par Passistance de demander combien de 
promoteurs, qui massacrent allégrement la 
Cerdagne, le sonl aussiü 

Nous ne pouvons encoré une fois que 
regretter que ce débat qui n'avait d'autre 
vocation que d'élre une reflexión com
mune ei publique ne soit pas déroulé avec 
le calme ou pour le moins la courtoisie la 
plus élémentaire. [1 n'etait pas dans notre 
intenlion de provoquer qui que ce soit ci 
cela s'est bien vu. Personne n'a étc diffamé 
direclemenl ou par allusion Penregistre-
ment magnéiique integral de ce débat en 
fait fui et nous nous proposons de le faire 
entendre á qui pourrait en douter. Par con
tre á Paudilion de cette bande on pourrá 
se rendre compte de la haute lenueverbale 
de ceriains auditeurs. 

Quoiqu'ii en soil ce n'esl pas par Pinju-
rie ou la menace que Pon pourra préserver 
ce qui est encoré préservable en Cerdagne, 
!e probléme devient d'unc acuité dramati-
que encoré une fois nous tiruns la sonnette 
d'alarme: Íl y a danger immincnl de degra
daron irremediable jnsouciance d'un colé, 
boulimie des promoteurs de Paulre. 

Si nous laissuns tout se dégrader pou-
rrons-nous diré demain sans remords de 
conscience: et diré que c'etait si beau 
HiER". 



PICABARALLES A "LA GRANOTA" 

UAJUNTAMENT AUTÜKITZA PO
SAR "BANDES SONORES" A LA GRA
NOTA. 

AJA i VILALLOVENT ES QUEIXEN. 
GRAN l'OLEMICA. 
L\\JUNTAMENT LESTREU. 

. , , i a La Granula que Im passat'.' 
Pues mira, que primero dicen que si 

que [as pongan i después que no que 
las quiten . 

. . . i a i \6 eoin s'enlen? 
Verás, resulta que liaee más de dos años, 

la gente que vive en el barrio de La Granóla 
pidió al anterior ayunluiniento una señali-
¿ación correcta del tramo Granóla-Mas 
Florenza de la carretera Puigcerdá-Vilallo-
vent, para evitar así posibles accidentes. 
Después de reiteradas peticiones al actual 
ayuntamiento por fin es aprobada por la 
permanente la instancia presentada por los 
vecinos del mencionado barrio. Se pedia, 
pues, autorización para colocar unas fran
jas adheridas al pavimento, lo que obliga 
al conductor a reducir sensiblemente la 

velocidad. La comisión de urbanismo se 
hace cargo del asumo y se informa en la 
Diputación de Girona del precio de las 
franjas. Demasiado caras: el ayuntamiento 
no se puede permitir en estos nu>mentos 
un gasto de tal cuantía. Se decide pues 

previa oferta de los vecinos de La Granó
l a - que los gastos de material y trabajo co
rrerán a cargo de los pelicionarios. Lo que 
si hace la comisión encargada es pedir un 
inl'orme técnico al arquitecto municipal 
quien, previo estudio, pasará el informe 
con los datos requeridos, siendo las medi
das de tales franjas: 3 cm. de alto por 40 
cni. de base. Asi pues, el \3 de agosto por 
la tarde la comisión y el arquitecto muni
cipal se personaron en el inencionado 
barrio para marcar en el pavimento la dis
tribución de los resaltes. 

- Apa, i ara ja h¡ som! 
La gent del barri aprol'ita dijous a la tar

da, la testa del dia 15 i el cap de setmana 
per poguer-lio fer. Per a fer alió que ims 
en diñen "Vurcos", els altres "franjas",' 're
saltes", "bonys" i \ol el que volgueu. 

actualitat 
Dones bé, es veu que son "bandes sono-
res" Si senyors! Ens Ito ha confirmat ¡'al
calde de Grús que també en teñen d'aques-
tes coses a la carretera. En aquetl poblé, pe
ro, se'n va cuidar de fer-ho la diputació i 
son ells qui han donat a conéixer la defini
do oficial. 

Dones bé, el vetnat es va posar a treba-
llar deseguida i tot i que tenien les mides 
segons Tinforme de l'ajuntameat, les "ban-
des sonores" van quedar massa altes. 
AJA I VILALLOVENT ES QUEIXEN 

De dijous cap al lard que es va comen-
f̂ ar a fer, fins el dissabte cot eren queixes i 
discussions. 

Que si . . . "aixó no teniu que treure 
perqué és massa alt". 

Que si . . . "el ayuntamiento nos ha au
torizado". 

. . . i la cosa anava enfilant de to. 
"Home, está ciar, aixi' per les bones sen-

se ni coiiiptar-hi el trobes damunt d'aques-
les bandes fent saltirons. . ." (cal afegir-hi 
que si per una part l'ajuntament amb bona 
voluntat ho va aulorit¿ar. per altra no va 
atinar a que era necessari senyalitzar-ho 
abans). 

.\m, els d'Aja i Viiallovent es (roben 
per a parlar-nc. Es volen quei.xar a l'ajunta
ment. Cada poblé fa un escril deniananl 
que es senyalitzi la carretera limitant la ve-

ALMACÉN 
DE PERFUMERÍA 

LES OFRECE SUS SERVICIOS 

Avda. GraL Telia, 11 -13 
PUIGCERDA (Gerona) 
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actualitat 
locitat, prohibició d'aparcament en aquell 
trof i vigilancia per la Guardia Civil, ¡ "que 
los 'zureos' (en diuen ells) sean rebajados 
a las medidas reglamentarias de 3 cni. de 
alto por 30 cm. de base" i recollinl firmes 
de recoizament, 150 a Vilallovent i 50 a 
Aja. 

RUFACA tía volgut saber quines eren 
les mides "legáis" i. . . sorpresa. . ,! no hi 
ha cap reglamentació al respecte. Només 
unes normes indicativas tal com ens infor
ma Pajuntament de Grús: 50 cm. de base 
per 3 cm. d'al^ada. 

Els signats s'apojen en una serie de l'ets: 
els taxis no hi aniran (de 17, sembla ser que 
en firmen 10 o 12), els de la Uet i les es-
combraries tampoc, a la vegada lambe es 
basan en dos accidenls, un de iiioto i un al-
tre de bicicleta - aquest últim ha pogut 
ésser comprobat per RUFACA. Manuel Be
lla Orive amb "fractura de trocanier sin 
desplazamiento" (apófisis del fémur) hospi-
talitzat del 21 tarda finsel 25. 
GRAN POLÉMICA 

El cert és que a partir d'aquesi punt co-
mencen veritablement els enfrontaments 
entre els dos grups. Per una parí ets d'.Aja 
i Vilallovent observen que el dijous, dia 14, 
al dissabte l ó j e s b a n d e s semblen mes altes 
entre 9 i 12 cm., fins arribar e[ diumenge 
que els de La Granóla ho rehaixen a uns 5 
cms.. El dia 26 l'ajuntamenl hi va fer passar 
'i 'apissonadora". El cas és que en aquests 
dies es desencadena una guerra on els ele-
-ments de Uuita eren les polémiques verbals, 
les expressions iru'miques i gráfiques (vegeu 
foto) i que conduiren només a posar tot-
hom mes nervios, D'aquesla forma si d'una 
part s'arhba a Pafinnació de que alió "es 
treurá per pebrots", per l'aUra s'arriba a 
amenazar un veí d'Aja, de que "se le abri
ría en canal" en cas de que es fes treure i 
pases algún accidenl gros. 
L'AJUNTAMENT LES TREU 

RUFACA llavors s'assabenta de que les 
bandes s'han tret. Ens posem en contacte 

amb els veins de La Granóla perqué ens 
en facin conc céntinis. Es veu que se'ls va 
cridar a l'Ajuntamenl per informar-los de 
que en una reunió amb els d'Aja i Vilallo
vent s'liavia decidtl que es treurien. Els se-
nyors del Consistori lio van decidir segoiKs 
les següenls volacions: Sr. Alcalde, Sr. Sapé 
i Sr. Vidal, que sí, que es treguessin: Sr. Sa
linas i Sr. Peitx. que nn, que no es tregues
sin; Sr. Peñarroja ambiguo. 

Aixó desiuoralitzá la gent de la Granóla, 
dones veía que se'ls desauloritzava en un 
no res, una cosa que leia pues dies els era 
auloritzada, i que els havia costal forca 
lemps aconseguir-lio i per tanl aixó els ofe-
ria "una imatge d'ajuntament venut", se-
gons ens diuen. 
PAKLEM AMB L'ALCALDE 

RUFACA es posa en ciintacle amb el Sr. 
Batlle, per tanl de que ens expliqui quines 
[la eslat les raons de pes que han motivat 
la decisió de treure les bandes. D'aquesta 
conversa n'extreieni que la forca de les 
pressions rebudes lia estat el motiu prin
cipa] per a prendre la darrera decisió. Si bé 
el Sr. Alcalde ens aclareix que s'lia hagut de 
ireure. aixó no tanca la possibililai de tor-
nar-fiü a fer, dones, segons paraules seves, 
"és de savis reclifiear", 
CONCLUSIÜ 

Les pressions han guanyat i ens dema-
nem el perqué. Si en els escrits presentáis 
per Aja i Vilallovent a Pajuntamenl es de-
niana textualment que "los zureos sean 
rebajados a las medidas reglamentarías 
de 3 cins. alto por 30 cms, de base", cosa 
que pariant amb ells i també amb els ta-
xistes. transporl de la llet i escombraries-

ens lio confirmen dienl que si bé d'entrada 
s'enfadareii per Palizada que lenien, no 
veien cap inconvenienl en que les bandes 
hi ftJssin amb les mides reglainenlaries. Per 
altra parí, ells també coniprenen que al ser 
un barri on hi viu gent {30 persones, d'elles 
7 son mainada. i a mes els qui viuen al mas 
Florensa) el perill és evident. 

Tot i que ara ja está senyalitzat, limila-
ció a 40 Kni./h. prohibido d'aparcanient 
a les voreres de la carretera, els cotxes se-
gueixcn passanl massa depressa. A tota 
bufa vaja! 

Aprofitant les paraules de Palcalde. que 
hi cap la possibililat de tornar-ho a fer, po-
driem trobar un exemple paral.lel a Grús. 
En aques poblé fa uns quatre o cinc anys 
també se'n havien fet unes bandes. de gravi-
lla i quilrá. i que també provocaren reac-
cions al considerar-les altes. Es van treure 
després d'haver-hi estat uns sis o sel mesos. 
Enguany. Pajuntamenl ha vist que era ne-
cessari i, subveucional per la diputado, s'fia 
tornat a posar, en el rúes de juny-ju'liol. 

Dones sf senyors, aixó és el que en que
da: la imatge de pocaserietat que lia donat 
Pajuntamenl en aquest cas. També queda, 
pero, un troi; de carretera que caidria 
senyalitzar millor. I falta !a senyal de perill-
nens. {L'ajuntamenl no en tenia, val!, a 
veure si arriba aviat). En tot el Iroi; de recta 
abans d'arribar al poní de la Granota no hi 
ha cap senyal i peí cantó de mas Florensa, 
bis. 

. . . I. . , aquells que passen sovinl per 
allá que els sembla alió de irobar-se de cop 
davant una senyal de limitació a 40 km/'h.'.' 

Mi R 

BAR RESTAURANTE 

REAL AEROCLUB DE LA CERDANYA 
D A S K . I K O N A ) - Leí. 89 0 0 8 8 -̂  

B O D A S - B A N U U L T E S B A U T I Z O S S E R V I C I O A LA C A R T A 

EN ÉPOCA DE E S Q U Í . 
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actualitat 

¿QUE ES 

REALMENTE 

LA COLONIA 

SIMÓN? 

A Riiz dt* uiiLi intbmiación ;ipareci-
ihi t:n el pleno del mes de agosto, en 
ki que se exponía tu petición renüza-
d¿i por los vecinos de la colonia Si-
mnn. RUFACA pensó que sería muy 
interesante realizar un reportaje 
sobre este barrio. Nos pusimos en 
contacto con ia asociación de vecinos 
del barrio y ellos nos explicaron los 
graves problemas que padecen. 

Antes de entrar propiamente en el 
tema central de este reportaje nos 
ha parecido convenienlc hacer un po
co de historia sobre la trayectoria de 
la Colonia Simón. 

¿COLONIA SALVADOR? 
' , C O L O N I A S I M O N ? 0 

^SAMPERI? 

Poder dar una explicación clara y 
precisa no ha resultado nada rácil. El 
archivo municipal no dispone de da
tos por haber sido destruidos muchos 
documentos durante la iiuerra civil. 
Así pues, hemos tenido que ir locali
zando a las personas que por su rela
ción más o menos directa con la lá-
brica, podían darnos información. 

Al morir Juan Salvador, que ade
más de ser "traginer" (tratante de 
vinos) tenía fábrica de tejidos en el 
"Molí de la F o n t " (hoy por el barrio 
de Sant Martí), deja a su hijo Miquel 
Salvador Llorens la fábrica, siendo 
Miguel quien ampliará las instalacio

nes en lo que será ya para siempre la 
fábrica de hilados y lejiilos Sampcri. 
Es Colonia Salvador hasta el momen
to en que Miguel deja la labrica a su 
sobrino, .losé Simón Salvador. Lsle, 
al morir soltero el 7/'̂ )/."íó, hace 
heredero a su pariente. Manuel Si
món Carrasco, cuya coincidencia Í.W 
apellido hará pensar a la gente que L'S 
su hijo. Así pues pasa a ser Colonia 
Simón. Ln cuanto al nombre Sampc
ri ha sido imposible descifrarlo. Si 
bie[i 10lios los informantes coinci
den en que es un mote (costumbre 
muy usual porac]Licl entonces!, nadie 
puede asegurar su procedencia. 

Desde el momento en que Manuel 
Simón toma la dirección de la labrica 
hay una sucesión de acontecimientos 
que la transforma en la hoy existen
te colonia Simón. 

Durante la guerra se sigue traba
jando: la fábrica tendrá su propio 
comité de control, cor. la presencia 
de UCiT y otros pocos de CNT. La 
labrica sigue con hilados y tejidos 
de estambre y lana. Por los años 
1941/42 tiene una plantilla de 130 
obreros. A la muerte de Manuel 
Simón l lÜ/4/53) sigue poco después 
la quiebra (18/5/53) . habiendo en 
estos momentos unos í)0 obreros. 
Es el Banco Hipotecario quien saca 
mejor íajada de la situación, aunque 
también varias personas de Puigcer-
dá y Cerdanya tengan acceso a la 
compra de terrenos. La fábrica ha
brá tenido casi un siglo de existencia 

•-M) años . Ln el momento del cie
rre quedan ocho viviendas habitadas. 
\ partir de aquí es cuando habrá 
cambios. Aprovechando en gran par
te las naves de la fábrica, aún CNisten-
tcs. ^e construyen viviendas. 

Aquí es di>ndc empieza el ir y ve
nir y donde leñemos el punío de par
tida para situar hoy a los vecinos de 
la Colonia Simón. 

\cia;il[nciUL' en la Cnlonia .Siiiióii habí-
\-ái\ ull:î  !5() personas. Como ya hemos di
cho aniíriunnente a raií' de un acuerdo del 
pleno. RL¡H.-\r.'\ fue a dicha Colonia para 
informarse de la siUiaeión cu que se halla 
el barrio, estuvimos hablando con la conii-
sión que representa a la Asociación de 
Vecinos- Hsla Asociación se creó aproxima-
dameiue en el mes de marzo y pretende 
ame todo llevar ai .Ayuntamiento los gra
ves problemas que padece el Barrio. 

Lí)s vL'cintJs quieren que his barracas dcsapart'¿can. 
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ELl'RÜBLEMA DEL ACIUA 
Según nos informó la Asociación, en el 

Barrio hay una falta tota! de agua potable. 
Hasta ahora se íiahían abastecido de po/us 
pero actualmente se han secado y nos co
mentaron que a veces tienen que coger el 
agua del rio y hervirla para poder utilizar
la. Por otra parte, el agua de los pozos que 
se consumía no presentaba la salubridad 
adecuada y se nos informó que incluso ha
bía habido algún caso de tifus. 

Los vecinos también remarcaron la inco
herencia que supuso realizar obras para lle
var el agua a la cárcel {]vdce unos dos años) 
y dejar a una distancia de unos treinta me
tros a unos ciento cincuenta vecinos sin 
agua, Con el agravante de que el tubo uti
lizado paru llevar el agua potable liasta la 
cárcel lo pusieron demasiado pequeño y 
ahora se tendrá que hacer toda la instala
ción nueva. 

EL PROBLEMA DE LA LU/ 
Enlazando con lo anterior, al construir 

la cárcel se realizó la instalación de alum
brado público. Pero parece.ser que no ha 
servico de nada puesto que las farolas no 
funcionan ni han funcionado nunca. La 
justificación que se les ha dado a los veci
nos es que hay un transformador averiado. 

EL PROBLEMA DEL 
TRANSPORTE ESCOLAR 

Los niños de la Colonia Simón tienen 
que subir andando al colegio porque el 
transporte escolar nunca ha pasado a reco
gerlos. Este es otro de los problemas que 
la Asociación tiene deseos de solucionar 
puesto que la distancia que deben recorrer 
diariamente los niños es aproximadamente 
de tres kilómetros. 
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Laü ruinas: un cunslante peliiiro. 

EL PROBLEMA DE LAS BASURAS 
El camión de las basuras tampoco pasa 

por la Colonia Simón. Como se ve en las 
foHis. las basuras son arroiadas al rio y¿ 
que no hay otro sislenia do eliminarlas. 
Los vecinos nos expusieron que ora muy 
urgente solucionar este problema debido 
a la fuUa de higiene c|ue supone. 

EL PROBLEMA DE LAS RUINAS 
•̂ BARRACAS 

Las ruinas existentes en el barrio supo
nen un constante peligro y por ello los 
vecinos creen que sería aüecuado su total 
demolición. Por oirtí lado existen una 
serie de barracas construidas sin permiso 

actualitat 
legal ocupando un espacio que podría ser 
utilizado como parque infantil, zona verde 
ü cualquier otro equipamiento necesario 
para el Barrio, 

Olra de las peticiones realizadas al 
Ayuntamiento era la colocación de indica
dores, pues no existe un solo letrero que se
ñale donde se halla situada la Colonia Si
món . 

Para concluir este reportaje hemos de 
señalar que la Asociación de Vecinos ex
presó en todo moniento su preocupación 
por estos problemas y sus deseos de traba
jar para solucionarlos. Si bien hasta el pre
sente no se había llevado a cabo trabajo co
lectivo para intentar arreglar las cosas. El 
caso es que ahora existen una serie de per
sonas dispuestas a convertir el Barrio en 
algo mucho mejor de lo que es en la actua
lidad. 

Otro punto que nos remarcaron mucho 
es que la visión que posee Puigcerdá de la 
gente que vive en Colonia Simón es abso
lutamente falsa. Según nos dijeron y noso
tros; niismos pudimos combrobar, el Ba
rrio se encuentra habitado por gente com
pletamente ni>rmal, trabajadores que tan 
solo desean que el Barrio puede disponer 
de los Tuínimos servicios necesarios. 

RL'I-'ACA espera que este artículo haya 
servido para dar a c<inocer la realidad en 
que vive un Barrio perteneciente al muni
cipio de Puigcerdá. No nos toca a nosotros 
juzgar situacitJnes, pero si creemos que Co
lonia Simón, con sus 1 50 habitantes, mere
ce más atención de la que se le ha prestado 
hasta ahora. 

R.C,yS,S, 

. . . . I. L IL I« -« 

t'̂ l rio un vertedero ubii^ado. Y estos huesos i;n el río, ¿de dónde proecJuii'.' 



XERRANT AMB ELC.D.P 

Empezamos nuestra entrevista v el Sr, 
Pubil l, miembro de la Junta, nos hace una 
síntesis de la historia del Club. Mientras 
nos muestra una colección de fotografías 
V un poster muy interesante de la primera 
junta que existió hecho a base de caricatu
ras". 

Sr. Pub i l l . - El Club nace en el año 1939 
El primer nombre que tuvo fue el de Club 
Deportivo Ceretano; después pasó a ser e| 
Club Deportivo Recreativo Ceretano pasan
do finalmente a ser el Club Deportivo Puig-
cerdá, por el hecho de celebrar competicio
nes nacionales. Los campeonatos al princi
pio eran solamente a nivel local hasta que 
se llegó a la competición nacional. La 
mejor clasificación que se ha obtenido fue 
hace tres años cuando el Club ascendió a 
2a. categoría regional. 

Rufaca.— ¿Podéis definifoos cual es la 
situación actual del Club? ¿Cuántos socios 
tiene?. . . 

C.D.P. - El Club tiene alrededor de 280 
socios. Lógicamente, éste es un número 
que habría de aumentarse pero eso va muy 
ligado a los éxitos deportivas del Club. Los 
éxitos deportivos animarían a que la gente 
fuera más al campo y hubiera más socios. 
De hecho, aquí en Puigcerdá, como pobla
ción pequeña que es, no podemos aspirar a 
mucho más, sobre todo teniendo en cuenta 
que él fú tbol es un deporte muy caro. La 

fuente de ingresos que poseemos no nos 
permite realizar muchas más cosas. Hemos 
de pensar que los jugadores de 2a. catego
ría regional cobran y aquí en nuestro Club, 
almenos hay 50 jugadores fichados. Si la 
aspiración de nuestro Club es ascender a 
2a. regional la base ha de estar en los juga
dores propios, en nuestra propia cantera 
y no tener que ir a buscar jugadores fuera 
de aquí. 

En la actualidad tenemos tres equipos: 
infantiles, juveniles y seniors. El hecho es 
que los desplazamientos nos salen muy ca
ros, a razón de 25.000 ptas. cada uno, por 
lo que el equipo infanti l está condicionado 
a jugar solamente partidos amistosos por
que el actuar en competiciones exige un 
gasto que el Club no puede mantener. 

R.— ¿Cual es el precio de las cuotas? 
C.D.P.— Hace ya bastante t iempo que 

se vienen pagando 100 ptas. mensuales. 
Esta cuota permite la entrada en todos los 
partidos de competición menos en uno que 
se realiza la jornada económica. Ahora bien 
en la últ ima asamblea celebrada con los so
cios se aprobó aumentar la cuota en 50 
ptas., a partir del próximo mes de septiem
bre. Dado que en la asamblea asistió un 
número mínimo de socios, hemos tramita
do una carta a los restantes en la que da
mos cuer ta de dicho aumento. 

R.— ¿Cuáles son los principales proble

mas que tiene el Club? 
C.D.P.— En principio, está el del cuida

do V mantenimiento de nuestro campo. Por 
otra parte necesitamos un lugar para reali
zar los entrenamientos V poder así tener el 
campo en perfectas condiciones a la hora 
de jugar los partidos. Otr problema es que 
necesitamos mayor potencia de luz y esto 
es un impedimento a la hora de los entrena
mientos. 

R.— ¿Tienen proyectos de mejora o 
ampliación del campo? 

C.D.P.— Lo que si necesitamos de ver
dad en el campo es la realización de unos 
vestuarios nuevos y dejar los actuales como 
servicio de almacén de maquinaria y otros 
utensilios. De esta forma permitiríamos 
cuando hubiera más de un partido en una 
sola jornada que se realizaran los cambios 
de vestuario más cómodamente. 

R . - ¿Cual es la situación económica? 
C.D.P.— Generalmente acabamos la tem

porada con un cierto superávit. Esto es de
bido a la ayuda que se recibe tanto por las 
cuotas como por la celebración del quinto 
V la quina que anualmente se realizan. 

R,— ¿La Federación os ayuda económi
camente? 

C.D.P.— La ayuda que aporta la Federa
ción es irrisoria. La propia Federación no 
tiene en cuenta que nuestros desplaza-
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xerrant 

mientos son como mínimo a 50 kms. No a 
diferencia de otros clubs que su desplaza
miento es nulo y esto no les supone gasto 
alguno. Por otra parte hemos de pensar que 
tos desplazamientos conlleyan una serie de 
gastos implícitos tales como desayunos, 
comidas, etc. Por otro lado esto también 
representa un problema para los jugadores 
ya que muchas veces pierden toda la jorna
da y esto les afecta tanto a nivel familiar 
como social. 

R,— ¿No podríais tener otro local? 

C.D.P. - El local que tenemos (y que 
compartimos con vosotros) está en pésimas 
condiciones. Nosotros fuimos los primeros 
que tuvimos un local en el antiguo cuartel, 
y como tuvimos que marchar de allí nos 
ofrecieron el local en el que estamos ahora. 
La entidad no se puede permitir tener un 
local propio o en su caso mantener el alqui
ler de cualquier otro y hemos de acogernos 
a lo que nos ofrecen. 

R.— ¿Como se elije la junta? 
C.D.P. - La forma de elección es total

mente democrática. Lo único que pasa es 
que siguiendo los estatutos de la Federa
ción se presenta un candidato a la presiden
cia, V éste mismo es el que, una vez elegido, 
presenta a la junta que lo apoya. Esto es así 
porque no tenemos más obligación que 
atenernos a lo que la Federación establece. 

Dentro de la misma junta funcionan tres 
secciones; una que se cuida del terreno de
port ivo en la que están los entrenadores, 
otra que se cuida de la parte administrativa 
V por ú l t imo una tercera que la forman los 
delegados que se cuidan propiamente de los 
desplazamientos, material, campo y taqui
llas. Lógicamente, como en cualquier orga
nismo vivo existen las correspondientes y 
naturales quejas y problemas, pero en de

finit iva a nivel de junta la cosa marcha 
bien, 

R.— ¿Qué reuniones hacéis? 
C.D.P.— La Junta tiene una reunión per

manente cada lunes. Esto se efectúa para 
revisar los problemas que han existido en 
el ú l t imo partido. También hay una reu
nión los viernes, que no se efectúa siempre, 
y que es para convocar los partidos del 
domingo siguiente. 

R.— ¿Existe afición en Puigcerdá? 
C.D.P.- La afición en Puigcerdá es míni

ma. Realmente, si no fuera por los cuatro 
socios que van cada domingo al campo, no 
habría nadie. Hemos de fijarnos que cuan
do nos visita otro equipo suelen venir siem
pre con otro autocar lleno de aficionados; 
por el contrario, de aquí no se desplaza na
die. Es lamentable que se produzca tal si
tuación, pero nos sentimos agradecidos a 
todos estos socios que nos ayudan con su 
colaboración económica. Por otra parte 
creemos también que la afición va ligada a 
los éxitos deportivos del Club. 

R ,— ¿Cual es la situación deportiva? 
C.D.P.— Nuestra ilusión principal es la 

de ascender a 2a. categoría regional. Este 
año creemos que tenemos una plantilla ca
paz de realizarlo. El factor primordial para 
lograr ascender es la voluntad y la ilusión 
de los propios jugadores. También es ver
dad que cuanto mayor sea la afición que 
les respalde mejor se contribuirá a los éxi
tos deportivos. 

R.- ¿Cómo resolvéis el problema sanita
rio? 

C.D.P,— El problema es que la mutuali
dad deportiva que nos asiste está en Barce
lona. Sólo se puede ir a Barcelona cuando 
se trata de una lesión grave. En el caso de 
las leves las atiende un médico de aquí y 

hacemos notar que siempre nos han asisti
do perfectamente. Por otra parte, si la le
sión causa baja laboral del jugador el Club 
ha de pagar 600 ptas. diarias mientas que la 
mutua nos reintegra 125 ptas. por día. En 
este caso, como tenemos que desplazarnos 
a Barcelona nos sale más caro el viaje que 
la propia aportación de la mutua. 

R.— ¿Cómo V cuándo realizáis los entre
namientos? 

C.D.P.— Se realizan tres días por semana 
de 6,30 a 9,30 de la tarde. El problema está 
en el invierno que a estas horas no hay luz 
solar V como decíamos antes el alumbrado 
artificial no satisface las necesidades. 

R.— ¿Realizáis alguna otra actividad 
aparte de! fútbol? 

C.D.P.— No. Antes organizábamos el 
"cross" que luego pasó a asumirlo el poli-
deportivo a petición propia, 

R.— ¿Qué pasa con los arbitros? 
C.D.P.— Esto es un problema un poco 

complejo. Nosotros tenemos la creencia de 
que cuando jugamos fuera de nuestro cam
po salimos perjudicados. Claro que eso 
también le pasa a los otros Clubs. Las opi
niones son muy variadas sobre el tema y 
es necesario tener una visión objetiva. 

R.— ¿Os sentís animados? 
C,D.P.— Sí, nos sentimos animados a 

pesar de los problemas que existen, pero 
todos tenemos una gran ilusión. 

Acabamos la entrevista hablando de una 
"costellada" que realizaron conjuntamente 
con todos ios jugadores tiempo atrás. Por 
nuestra parte sólo nos queda que agradecer 
al Club su atención y expresar nuestros me
jores deseos de éxito. 

RUFACA 

EL EQUIPO HACE 40 AÑOS 
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Ara que estém en época de bolets, presentem un 
parelí de maneras per a poder conservar-los. 

BOLETS EN SALMORRA 
Per a posar en salmorea van bé quasi tots els bo

lets, pero els mes corrents son els rovellons, carlets, 
llenegalls ipinetells. Aquests últims s'han de pelar 
i treure'n la pinta. Triant-los petits teñen malta 
semb/anca amb e/s xampinyons. Un cop triáis i 
nets, es tiren en aigua bullenta, es delxen bullir un 
parell de minuts i s'aboquen en aigua freda, es ren
ten bé amb un parell d'aigües i es col.loquen en 
pots cobrint-los de salmorra. 

salvetn el catalá_ 

MOTSENO FINAL 
Hi ha, en cátala col.loquial, un gran nombre de 

mots en o final. Ara bé: son correctes, aquests 
mots, o no lio son? El parlant, maltes vegades,po-
ruc de cometre una incorrecció, els treu la o final I, 
aixi, creu que no ha carnés cap castellanisme. 
Comptel, pero. Maltes vegades no n'hi ha prou 
amb la pérdua d'aquesta a, sino que cal canviar el 
mot per un altre d'arrel tatalment diferent. No us 
estranyeu si us dic que alguna vegada he sentit dir 
apell i t, aquests nens son gemets, sombrer, en lloc 
í / 'apell ido, gemelos, sombrero. Uns i altres san 
incorrectes; el mot genuí és: cognom, bessons, ca
pel I o barret. 

A causa de la gran abundancia a la nastra llengua 
d'aquests mots en o final —la majoria, castéllanis-
mes—, be cregut convenient elaborar una ¡lista on 
en figurín uns quants, els mes usats,. A la columna 
de la dreta dono el mot corréete: 

Abono abonament, adcb, paga. 
Abor to auortament 
Acento accent 
Adelante avene, progrés 
Adorno adorn 
Agobio aclaparament, angoixa 
Agrado grat, gust 
Ahorro estaivi 
Alejandro Alexandre 
Alfonso Al fons 
Algo quelcom, alguna cosa 
Alentó alé 
Al iv io alleujament 
A l t i l l o entresolat 
Andamio bastida 
An imo ánim, coratge 
Ano anus 
Anton io Anton i 
Aparato aparell, aparat 
Apeadero. parador, baixador 
Apel l ido cognom 

Per fer la salmorra es posa en un cassó sal i aigua, 
es remena bé i s'hi tira un ou del día amb closca. 
Quan l'ou camenca a sortir fora de ¡'aigua, ja és 
feta. 

BOLETS SECS 
Perqué els bolets es guardln és bo assecar-los. 

Les classes mlllors san els moixernons d'estepa, els 
carlets, els fredoücs, rosinyols i verderols. Es trien 
bé, s'enfilen amb un fil gruixut i es posen en un 
corrent d'aire. 

Quan son ben secs es col.loquen en pots de ¡lau-

^^- Rosa María 

Aplauso aplaudiment 
Apodo mot iu , malnom, renom 
Apoyo suport, ajut 
Aposento habitació, cambra, estanca 
Aprecio estima, afecte 
Apr ieto estretor 
Apuro preocupado, tr i fulga 
Aro cércol, anell 
Arqui tecto arquitecte 
Arrebato . , . arreglament, arranjament 
Ar tu ro Ar tur 
Asco fástic 
Aspaviento escarafalls 
Assiento seient 
Asilo asil 
Asunto assumpte, afer, qüestió 
Atraco atracament 
Avaro avar, gasiu, mesqui 
Bandido bandit 
Bando ban 
Barato ; barat 
Barco ñau, vaixel l , embarcació 
Barquil lo neula 
Barrendero escombriaire 
Barro fang 
Barullo aldarull 
Benito Benet 
Besugo besuc 
Biombo paravent 
Bocadillo entrepá, sandvitx 
Bolso bossa, portamonedes 
Bombero bomber 
Bri l lo Ilu'ísor, I luentor 
Bueno bé 
Bulo mentida, badomies 
Bulto bony, embalum, paquet 
Butano butá 

La gran abundancia d'aquests mots no em per-
met ¡a seva recopilado en un únic artide. Aixi, 
dones, fjo continuarem en un de proper. 

Laura Fabra 
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ERRADESA ESMENAR 

Fa mes de dos mesos vajg demaiiar que 
es publiquessin les esmenes a unes errades 
aparegudes en el número 29 de RUFACA. 
referents a unes composicions puétiques 
meves; esmenes que no foren publicades. E[ 
mes passat, vaig insistir perqué es fessin les 
referides esmenes. que tampoc s"han pu-
blicat ni en el número 30 ni en el 3 I, darrer 
que fíns ara ha vist la llum pública. 

Sembla, dones, que el meu prec, —que 
ara lé for^a d'exigéncia- no lia estar accep-
tat, tot i que se m 'havia promés atendré'm. 
¿Es que l'impressor es fot de tots nosaltres 
i no vol satisfer les necessitats de la revista? 
O, ¿és que la direcció de la RUFACA no 
s'ha preocupat seriosament de complaure 
a un col.laborador assidu? —Ja saben que 
la meva col.laburació no ha mancat mai. 
des del primer número de RUFACA. 

En fi, insisteixo una vegada mes, en que 
es publiquin les susdites esmenes, que re-
produeixo a continuació; i menfre no s'a-
compleixi aquest requisit. molt a desgrat 
meu, suspenc les meves col.laboracions 
a RUFACA. 

Página 

En "UN TEMPORAL A CERDANYA" (Rufaca núm. 29, del rr.es de juny) 

Un i a ON D!U 
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"A poc a poc. . . 

" i s'amaguem. . . 

"Eís llamps, el vent i la pluja., . 

"que destrossa les hostes.., 

"1 ara dintre la cabana., . 

"Pero alcant. . . 

CAL LLEGIR 

'Poc a poc. . . 

'i s'amaguen. . . 

'Els llamps, el vent i pluja. 

'que destrossa les hortes. . . 

'I alIJrdintre la cabanya. . . 

'Pro alcant. . . 

25. 

I en la "PERLA DELS PIRINEUS" (Rufaca núm. 30 del rresde juliol): 

8 "sota la capa del sol. . . "Sota la capa del cel. . . 

Salvador GALCERAN 
Arxiver Diplomat. 
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del lOdeSetembre 

al 12 dOctubre 
DESMAI 
sales déxposicio 

C/CAPirñ C A H U 5 
PUIGCEROA IGIRDNAI 

ÁV\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\M\\ 
Des del dia 10 d'agost d'enguany 

Puigcerdá i comarca disposen d'una 
sala d'exposicions situada al carrer 
Capitán Canal número 5. Heni anat 
a parlar amb els responsables de dita 
sala per recoUir una mica mes d'in-
formació sobre els seus projectes,Ac-
tualment lii han exposats una coleo-
ció de quadres del prestigios pintor 
A. Muñoz i tota una serie de cerámi-
ques de diferents autors. Aquesta ex-
posició finalilzará el dia 7 de setem-
bre i a partir del día 10 del mateix 
mes s'exposaran quadres del pintor 
San Salvador. En un futur proxim 
es pensa exposar també obres escul-
tóriques. Segons ens han informat, 
els responsables de la sala, no bi ha 
cap problema en quan a la participa
do dones está tot Tany cobert amb 
exposicions de diferents pintors. La 
sala d'exposicions té el mateix hora-
ri que les botigues i els diumenges 
s'allarga fins a les nou de la nit. 

Hem considerat convenient l'er 
aquesta petita nota sobre la sala 
d'exposicions perqué creiem interes-
sant que tothom conegui la seva exis
tencia. 

En un poblé on la vida cultural i 
artística está una mica ensopida son 
molt importants les iniciatives 
d'aquest tipus. 

RUFACA 

L'urbanisme és una realitat constituida 
per les noves formes d'asentament huma ¡ 
d'aprotitament i ordenació de l'espai pue 
per primera vegada en varios milenis están 
rectif icant els vells móduls de la civil ització 
rural i pagesa, que semblavan hauer aconse-
guit una articulació quasi perfecta entre 
l'home i la térra. 

L'urbanisme és un problema perqué 
com.en tants altres terrenys, s'ha perdut 
definit ivament ía inocencia, la seguretat 
d'aconseguir resultats positius' sense mes 

que seguir una tradició t ixa, i el repte de les 
noves possibilitats d'ut i l i tzació de l'espai 
imposa respostes cada cop mes complexes, 
i difíciis procedents de técniques molt di
verses: l'art, la sociologia, la psicología, 
l'economía, el dret, l 'arquitectura, les téc
niques constructives, energétiques, de 
transports, la sanitat, I'ecología general, 
etc., técniques totes el les de necessária 
coordinaciá i articulació. 

L'urbanisme és una necessitatde solució 
de la que no solsament depén aconseguir 

:HH: •'imn'n'H'iirmrrtffrr 
una vida col.lectiva dinga, sino també, en 
gran mesura, la mateixa conservació de la 
civil ització moderna, o tal volta, de l'espé-
cie humana. 

L'urbanisme, entes com la técnica de 
creació i desenvolupament de les ctutats, 
no és, certament, una invenció del nostre 
temps, pero si ho és, amb tota evidencia, 
la seva ascensió al primer plánol, i a la vega
da, la seva generalització, l'extensió del seu 
ámbit de responsabilitat mes enllá de la 
ciutat propiament dita (que l'hi dona ini-
cialment el seu nom), fins abarcar l'espai 
sencer, (Turbanisme, deia per aixó BAR-
DET, s'ha converttt avui en un "orbenis-
me" , extés al planeta en el seu conjunt) . 

El mateix terme d'urbanisme está per tal 
questionat; avui es parla d'una "ordenació 

n,32-setembre/RL'['.^CA/l9 
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del te r r i to r i " o "del espai", o de "planeja-
ment " de le^ciutats i del camp, o de "de-
senvolupament regional", de "medí am-
b ient " , etc. 

En f i , l'urbanisme afecta per igual, enca
ra que sigui necessáriament en sentits dife-
rents, ais pai'sos industriáis, ais subdesen-
volupats o inclús ais de grau mes baix. En 
aquests-últims, el procés d" 'urbani tzació" 
en sentit estríete, és a dir, de concentració 
de la població en ciutats, fins i to t en grans 
ciutats, presenta uns carácters mes aguts 
i mes dramátics. Fenómens com Calcuta, 
El Cabo, el Caire, o, ja a un altre nivell, 
Méxic capital, Bons Aires, Caracas, Riu de 
Janeiro, que en uns anys mult ipl iquen per 
váries unitats llur població, amb l'inevitabte 
voltant de suburbís miserables, Irencant les 
estructures urbanes mes elementáis, no 
teñen precedents en total l'história. 

Per comprendre mínimament la situació 
urbam'stica del nostre temps i singutaritzar 
les seves tensions i problemés especifics per 
relació al passat farem un respás rapidíssim 
de la seva evolució espai • temporal, 

Es un fet que ei pas de la prehistoria a la 
historia está marcat per l'aparició de les 
ciutats. Son elles les que aportan una nova 
forma a la societat humana i, per tant, les 
que posen en marxa el dinamisme apasio-
nat de l'hístoría. La ciutat antiga no pot 
explicar-se sino com un fenomen polit ic de 
dominado d'un "h in ter land" agrari mes 
o menys extens; a ella está Migada l'organit-
zació de funcions secundarles i terciáries, 
la correlativa aparició de técniques econó-
miques i jurídiques i una pretensió raziona-
litzadora del mon cultural que deixa enrera 
els vells mites telurics, sense to t lo quat no 
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és possible accedir a estadis soc'ials de com-
plicació que s'expressen en unitats poli'ti-
ques complexes. 

D'aquesta manera, l'home antic té la 
conciencia perfectament clara de que la 
ciutat (les "po l i s " greques, el superb mite 
de Roma) és la forma suprema de la socie
tat humana, de lo que, per aital, s'anome-
nará desde aleshores la "c iv i l i tzac ió" , I'ex-
tensió paulatina deis valors socials i cul tu
ráis de la "c iv i tas". 

La ciutat marca, dones, inicialment, el 
pas de la primigenia vida natural a la vida 
humana superior, a un estad i polít ic i cul
tural que supera definit ivament una fase 
previa de l'evolució de l'home ¡ aquesta 
nota, que fa de la ciutat l'expresstó d'una 
forma de vida hiés rica i mes complexa, 
s'ha maniingut per a la vida urbana a lo 
liare de tota la seva historia fins els nostres 
dies, en que per primera vegada la ciutat 
ofereix el seu rostre negatiu, el seu contin-
gut aiienant i mutüador d'una vida humana 
plenária. 

Pero el món antic, que assoli' llui' pleni-
tu t en r imper i de la ciutat de Roma i que 
acert.a a expressar-se en una red urbana 
considerable a lo liare de tota la seva im-
pressionant extensió, va a concluir especta-
cularment per un procés de "desurbanitza-
e ió" . Roma mateixa {asusta pensar.que de 
llurs 1.500,000 habitantses redui'finsesca-
sament 20,000) i amb ella totes les ciutats 
creades a la seva imatge, es buiden, es des-
trueixen, desapareixen virtualment com a 
centres operatius socials i polítics per causa 
d'un éxode de la població ais camps, que 
s'inicia ja overtament en el baix Imperi 
{d'aquesta desaparició s'alimentá en bona 

part el mite de l'invasió bárbara i de llurs 
destruccions) i en el seu lloc reapareix una 
estructura ensencialment rústica, encara 
que ja singular, el feudalisme. 

L'Edat Mitjana és el procés de madura-
ció d'aquesta estructura rústica i del pro-
gressiu allumenament d'un nou món urbá, 
i amb el l , d'una societat mes complexa, 
asentada sobre técniques abstractes jurídi
ques i economiques i expressada en formes 
culturáis racionalitzades i universals i corre-
latiuament, en unitats polítiques mes exten
ses que les mínimes que'l feudalisme, amb 
les seus Nacos personáis concrets de fideli-
tat i protecció, permetien. Eixes unitats 
polítiques noves, formades al fil de les Mo-
narquies a partir del segle XV, serán els 
anomenats Estats. 

La ciutat mitgeval, instrument i írurt 
d'áquest procés de maduració, apareix, a la 
vegada, com una fortaletza, on es refugien 
en cas d'atacs els habitants de l 'entorn, i 
com mercat, com centre en el que ek. page-
sos acudeixen a vendré llurs collites i a pro-
curar-se articles qu'ells no produeixen (te
les, cerámica, Instruments, joles, servéis 
medies, jurídics, etc.). Els burg —d'on deri
va "burgo" i "burgés", la nova classe social 
que habita les ciutats— son casteils, for t i f i -
cacions en la seva arrel germánica, que per-
maneix en l'aleman actual. 

La ciutat mitgeval es desenvolupa de 
manera exemplar sobre aqjjesta funció; en 
torn d'ella apareixen activitats secundarles 
i tíerciáries, organitzades subjectivament en 
gremis i corporacions, que exploten i de-
senvolupen el saber técnic; una economía 
monetaria, i per tal capitalista, incipient, 
amb comercos de liare abast, que deixen 



col-laboracions 
definitiyament enrera reconomia d'auto-
consum propia de les explotacions agráries 
feudals i que tendeixen a organitzar la pro
dúcelo per l'especialització {divisió del tre-
ball) i l ' intercanvi; acería a expressar la 
nova forma de socielat que to t aixo suposa 
en un ordre jurídic abstráete ('Taire de la 
ciutat fa I l iure" és un apotegma germánic 
que significa que el "burgés" o ciutadá no 
está vinculat per Macos personáis de vasa-
llatge o de fidelitat —l'adscripció a la térra, 
etc.—, sino únicament sotmés a les Neis 
generáis), per lo qual !a recepció del Dret 
Roma i el desenvolupament de l'esiament 
deis ¡uristes, amb llurs técniques lógico-
racionatitzadores, jugaran un paper decisiu; 
apare ix, paulatinament, un ordre polític 
nou, ja no Iligat al jurament o a la fidelitat 
personáis, sino a una estructura abstracta 
d'integració, servida per regles impersonals 
i per una burocracia funcionariai al seu 
servei, estructura que conclourá decantant-
se en la foima de l'Estat modern i en la se-
va mes alta expressió, les Monarquies nacio-
nals, en f i , la nova ciutat es fá també depo-
sitária d'una cultura nova, racionalitzada i 
secularitzada, en la qual objectlvació i de
senvolupament les Universitats jugan un 

paper destacat i que acaba per desenvocar 
en un "renaixement" cultural sistemátic. 

Per aixo mateix pot seguir-se amb certa 
exactitut el progrés civilitzador segons el 
progrés urgá. Entre els segles X i XI I es 
produeix a tot Europa una expansió ur
bana sense precedents i que no trobará 
paralel.lo fins la revolució urbanística 
del segle X IX . En dos segles neixen a 
Alemanya 2.500 ciutats, de les que no arri-
ven a 20 les que pasen de 10.000 habitants. 
A Espanya, la gigantesca despobiació de la 
valí del Duero produida darrera l'invasió 
arab, és resolta amb el sistemátic procésde 
"poblac ió" seguit pels Reis, mitjancant 
l'atorgament deis "fueros y cartas-pueblas" 
Fan aparició les grans ciutats: Paris, que te 
a fins del segle XI I uns 100.000 habitants, 
i que un segle després en té ja 24Q.000, 
Florencia, que de 45.000 habitants a fináis 
del XI I duplica la seva població en cinquan-
ta anys, i amb xifres análogues Venecia, Mi-
lá, Genova, que arriven ja a 100.000 habi
tants i, en general, les ciutats italianes i les 
comerciáis del Nord (aqüestes mes tarda-
nes). 

Les ciutats adquireixen conciencia del 
seu valor propi , com illots de novetat, de 

progrés, de complexitat i plenitut de vida, 
dins del maro mes ampíi del mon rústic 
que manté quasi intactes les formes de vida 
tradicionals. Aquesta autoconsciéncia está 
expressada arquitectónicament en llurs 
grans si'mbols col.lectius que's destaquen 
com aitals mitjaní^ant la creació artística: 
les murallas, les portes (que's tanquen a la 
ni t , marcant així l'aíllament del nou tipo 
social que aporten), el castell, la catedral, 
els palaus de govern o cases consistorials, 
les llotges i mercats, la placa d'armes o la 
placa major, els convents, les seus judicials 
o consulats, les cases gremials, les Univer
sitats, els hospitals, els palaus senyorials, 
etc. El sentit orgánic d'aquestes construc-
cions, obedients a iniciatives diverses pero 
homegénees de sentit i d'estiis i llur articu-
lació amb els barris, normalment gremials 
o corporatius, que mantenen igualment 
una unttat de carácter, si nosempre artísti
ca, conjunt que acepta i subrratlla en el 
propi pía arquitectónic l'hegemonia social 
i política de la ciutat com unitat superior, 
constitueixen l'encant únic de la ciutat 
mitgeval. 

X.B. 

^^Z^W 
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EL DERECHO AL ROMANTICISMO 

Dedicado al Biógrafo 
Gonzague de Saint-Bris, Gérard de Ner

val, Petrus Borel, E, Dubuis, M. Eliade, J . 
Lorrain, R. de Gourmont, Lacenaire, Deg-
ger, von Kleist, V . de l ' lsle-Adam, W. Beck-
ford, etc. . . son algunos de los nombres 
que se han de asimilar con el Movimiento 
Romántico Renovado. 

Sucesión de la gran época romántica que 
tenía como meta criticar v opon&rse a la 
sociedad en la cual se vive, por sus excesos 
y materialismo que engendran el autorita
rismo V la esclavitud mental. 

A finales de junio pasado, tuvieron en 
Paris los primeros "Etats Généraux" del 
Romanticismo Renovado. Se reunieron los 
marginados sedientes del Imposible, apasio
nados y ardientes defensores de la búsque
da li'rica permanente. El Renacimiento del 
Romanticismo corresponde a una crisis de 
la sociedad de la cual los románticos actua
les del mundo entero quieren preservarse, 
en la sombra, en su principio, recordando 
los antiguos valores profundos del pensa
miento puro V de la acción subterránea en 
búsqueda del Gesto de los dioses, de la es
tética y de la Belleza natural. 

Como el ravo de! verano, se reconoce el 
verdadero romanticismo en su capacidad de 
transparencia v de opacidad. Nace del con
f l ic to que opone al hombre con su destino 
V con su muerte, prueba final suprema. Na
ce también del confl icto del individuo que 
lo quiere experimentar todo, frente a los 
que aceptan lo que la sociedad programan. 

Los Adeptos del Romanticismo investí-' 

gan toda forma de vida, toda forma de 
muerte, buscando en su propia carne los 
grados que les permitirán ir siempre más 
lejos, más alto. Buscan el Gesto mágico que 
hará bajar en el hombre los grandes elemen
tos naturales y llegar a perder su identidad 
para alcanzar un espacio que se confunde 
con el Universo que vive y muere. Para lo
grarlo, el romántico sabe coger tanto los 
caminos del Diablo como tos de la Reden
ción cristiana; el romántico quiere llegar al 
absoluto descubriendo los grandes miste
rios de la Creación Universal por el poder 
del mi to. Es la búsqueda de la Revelación 
divina nacido del encuentro visionario v de 
la emoción surrealista que la gente prefiere 
rechazar manteniendo su conformismo de 
cada día, cuando en realidad, cada uno de 
nosotros tiene esta locura dentro de su per
sonalidad secreta. 

Es una aventura elucubrativa respectable 
que se debe desarrollar como una leyenda 
necesaria en nuestro mundo empobrecido 
por el dinero y la hipocresía. El renacimien
to del Romanticismo surge pues cuando un 
modo de vida se acaba. 'Todos los finales 
de siglo se parecen" deci'a Huymans, y a lo 
cual contestaba S, Péladah: "los últimos 
anos de un siglo saben siempre hechizar 
a los que buscan la diferencia". 

Debemos pues aprender a maravillarnos 
a ilusionarnos de nuevo, buscar la poesi'a, y 
la armonía, aprender a preciar lo que vale 
realmente la pena, descubrir de nuevo nues
tra auténtica razón de ser. 

J.P.Poir ier 
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.M' INTERESSA FER -ME SOCI D'AMICS DE CEROANY A . 

MOM I COGNOMS 

A.DRECA Tél.: 

POBLACIO 

• A TRAVÉS D E L B A N C Q R E B U T A N U A L -1 .200 : Pies. 

O T R I M E S T R A L - 3 0 0 : Ptes. 

• ?^ENSUAL -100 , Pies. D S E M E S T R A L - 6 0 0 ; Ptes. 

D P E R S O N A L M E N T - a l local d 'AMICS DE CERDANYA 

• - al compte corrent d 'AMICS DE CERDANYA (Ca¡>:a d'EsialvJsl, 

ORDRE DE PAGAMENT 

El Senyor , . 

Autori lsa el IBanc O Caixal 

a carri?gai el seu C.C. núm els rebuts corresponerts 

d 'AMICS DE C E R D A N Y A ' 

Signatura 
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MI OPEN DE NATACIÓN 1980 

Piscina cubierta y climatizada. Tempera
tura del agua: 26 grados. Hora 18 horas, 
composición del Jurado: Juez Arbitro A. 
Palomares, Juez Llegadas: Alberto Bosom, 
Secretaría: R. Condominas, Cronos: M. Se
rrano, A. Vivas, Navas, Clapera, Ravetllat. 

25 m. libres masculinos 
1. .Eduardo Palomares 
2. Joaquín Soler 

25 m. libres masculinos 
1. Joan Sucarrats 
2. Caries Riera Sivill 
3. Jean Beril lon 

25 m. libres femeninos 
1. Ariana Alsina Ramos 
2. Marta Cervera 

25 m-, libres masculinos 
1. Josep Vivas 
2. Lluis Soler 
3. Enric Pons 
4. Francesc Castillo 
5. Fernando Colomer 
6. Albert Pont 

50 metros libres femeninos 
1. Esther Palomares 
2. Marta Tor t 
3. Veronique Dupi 
4. Rosa M. Oriols 
5. Montse Bover 
6. Anna Gassiot 
7. Mireia Romeo 

25 m. libres mascul. 
1. Pierre Beril lon 
2. Lorent Berril lon 
3. Jordi Bosom 
4. Raúl Navas 
5. Alex Puig 
6. Carlos Castillo 

50 m. libres masculinos 
1. Thieni Cerclier 
2. Bueno Cerclier 
3. Jordi Condominas 
4. Moisés Cot 

50 metros libres masculinos 
1. Alejandro Colldefors 
2. Osear Puig 
3. Juan Marty 
4 . Xavier Sucarrats 
5. Jordi González 

74/75 
0 - 3 6 - 2 
0 - 5 1 - 4 

72/73 
0 - 2 4 - 3 
0 ^ 24 - 3 

- 2 4 - 9 

72/73 
0 - 3 4 - 8 
0 - 4 1 - 9 

70/71 
0 - 1 7 - 5 
0 - 1 8 - 0 
0 - 1 9 - 0 
0 - 2 6 - 1 
0 - 2 8 - 3 
0 - 3 0 - 0 

70/71 
0 - 4 2 - 5 
0 - 4 5 - 7 
0 - 4 6 - 8 
0 - 4 6 - 9 
0 - 5 5 - 0 
1 - 0 4 - 5 
1 - 0 9 - 0 

72/71/73 
0 - 2 3 - 6 
0 - 2 4 - 0 
0 - 2 5 - 4 
0 - 2 6 - 1 
0 - 3 0 - 0 
0 - 3 7 - 0 

16/y m. 
0 - 3 0 - 0 
0 - 3 1 - 0 
0 - 3 1 - 5 
0 - 3 2 - 5 

69/70 
0 - 4 8 - 0 
0 - 5 1 - 0 
0 - 5 1 - 0 
0 - 5 7 - 8 
1 - 2 0 - 4 

50 metros libres femeninos 
1. Conchita Tosas 
2. Monica Marty 
3. Susana Expósito 
4. Anna Colldefors 
5. Monica Colomer 
6. Helena Tort 
7. Carmen Pont 
8. Julieta Colomer 

50 m. libres masculinos 
1. Xavier Riera Sivill 
2. Pere Bover 
3. Osear Romeo 
4. Carlos Viladevall 
5. Barnat Borra 
6. Ferran Viladevall 
7. Sergio Palou 
8. Jordi Cervera 

0 
0 
0 
0 
0 
0 
0 
0 

0 
0 
0 
0 
0 
0 
0 
1 

67/68 
3 4 - 3 
3 7 - 7 
41 - 5 
4 3 - 5 
4 9 - 9 
4 9 - 3 
5 7 - 0 
5 8 - 0 

67/68 
3 2 - 8 
3 8 - 0 
4 2 - 6 
4 3 - 1 

- 4 5 - 1 
- 4 9 - 0 
• 4 9 - 9 
- 0 0 - 0 

50 m. libres mascu 
1. Pere Vivas 
2. Cristian Clapera 
3. Jordi Navas 
4. Eric Cerclier 
5. Joaquín Romeo 

50 m. libres femeninos 
1. Susana Vela 
2. Anna Pont 
3. M. Rosa Barnola 

50 m. libres masculinos 
1. Albert Riera 
2. Xavier Navas 
3. Juan R.Vidal 
4. Anton io Ramos 
5. José Expósito 

¡nos 
0 
0 
0 

0 

0 
0 
0 

0 
0 
0 
0 
0 

66/65 
- 3 2 - 1 
- 33 0 
• 3 5 - 5 
• 3 6 - 0 

3 6 - 5 

65/66 
37 9 
41 - 0 
4 7 - 5 

año 69 
33 0 
3 9 - 6 
3 9 - 7 
4 0 - 0 
4 0 - 5 

Puigcerdá, 17 agosto de 1980 

HOQUEI SOBRE GEL 

El primer de setembre es reanudaren els entrenaments de ho-
quei que fins que obrin la pista de Font-Romeu es duran a terme 
a Puigcerdá, consistint en exercicis tant de rapidesa, agilitat, com 
preparació física en general, degut a que l'any passat s'observá que 
les terceres parts eren forpa mes fluixes que les altres dues, per fal
ta de preparació ja que tan sois es pot entrenar dos dies a la set-
mana. 

En quant a la pista de gel no podem donar cap noticia en con-
cret, encara que les gestions segueixen el seuprocés, tal vegada un 
xic lent, pero convé que aixó no s'aturi i que ben aviat sigui una 
realitat. 

El que potser no s'ha sabut aprofitar I'época de vacances per a 
fer nous socis i dur a terme una forta campanya de cara a tota la 
gent que en aquest periode de temps ens visita. 

Pere Capdevila 
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José Antonio, 22 Teléfon 88 01.47 
PUIGCERDÁ 

MEF,s.A 
MUMTATGES ELECTRICS 

DOMESTICSI INDUSTRIALS 

Avda Dr. Piguillem, 3 PUIGERDÁ (Girona) 

\ / 

Antiguitats 

E. ORRI 

Major, 30 Tel.88 02 87 
PUIGCERDÁ 

N r 

C O N S T K U C C I O N E S 

F. BRAVO 
Colonia Simón, 17,1er., la Tei. 88 13 44 

PUIGCERDÁ ígirona) 

Palau 
Major, 13 - Teléfon 88 06 99 Puigcerdá 

salsBuiDíiss 
SOUVENIRS - JUGUETERÍA 

ART ÍCULOS REGALO 
LISTAS DE BODA 

PLAZA D tL I : Í \ M ( ' A N A R I O , 10 
Tel. 88 02 77 PUIGCERDÁ 

electrodoméstics 

PIRINEU 

Avinguda Dr. Piguillem, 3 

PUIGCERDÁ 
{Girona) 



% BOVS!^ 
MAS CÁTALA 

MKRANGES (LA CKRDAN> A) 
T.972-Htí0013 

CUINA TÍPICA CATALANA GUARDONADA 
AMB ELS PREMIS "IGNASI DOMENECH" 

1978 i 1979 

6 APARTAMENTS RÚSTICS DE LLOGUER 
I PLENS DE COMODITATS 

AMBIENT MOLT SELECTE *50 PLACES * 
(Aconsellem reservar placa per teléfon) 

cuinats premiats: 
o CACÓLA DE POLLASTRE AMB PRUMES, PANSES i PINYONS 

o TRUITA DEL SEGRE AMB SALSA DAMETLLES 

o CAGÓLA DE CONILL AMB PERES DE PUIGCERDA i NAPS 
DETALLTENDRE 


